

Prof. Dr. Oliver W. Lembcke

Steckbrief (Deutsch)

Gegenwärtige Position

Seit 2020 Hochschullehrer für Politikwissenschaft an der Ruhr-Universität Bochum mit einem Schwerpunkt Politische Theorie.

Akademischer Werdegang

Studium der Politikwissenschaft, Rechtswissenschaft und Geschichte an der CAU Kiel (1990-1995). – Auslandsstudium in den USA (Tufts University, Harvard).

Promotion (»summa cum laude«) in Politikwissenschaft: FSU Jena (2004), Dissertation »Hüter der Verfassung. Eine institutionentheoretische Studie zur Autorität des Bundesverfassungsgerichts« (veröffentlicht: Mohr Siebeck, 2007).

Gutachterliche Bestätigung der habilitationsäquivalenten Leistung für eine W2-Professur (Universität Leipzig, 2013) und eine W3-Professur (FSU Jena, 2016). Ernennung zum außerplanmäßigen Professor an der Ruhr-Universität Bochum (RUB, 2021).

Beruflicher Werdegang

Wissenschaftlicher Mitarbeiter (FSU Jena) am Lehrstuhl für Politische Theorie (1995-2000) und für Öffentliches Recht (2004-2007) sowie Projektmitarbeiter (2001-2004) und Leitung eigener Drittmittelprojekte (2007-2011).

Vertretungsprofessuren (2011-2020) für Vergleichende Politikwissenschaft, Vergleichende Regierungslehre und des politischen Systems Deutschland an der Universität Leipzig, der Bundeswehr-Universität Hamburg (HSU), FSU Jena, Universität Erfurt und CAU Kiel. Zudem Vertretungsprofessuren für Politische Theorie in Leipzig und als Gastdozent in Trier.

Auszeichnungen

Mehrfache Preise für die beste Lehre (Universität Erfurt, FSU Jena).

Institutspreis für beste Promotion & Fakultätspreis für beste Promotion (jeweils FSU Jena, 2005).

Auszeichnung für hervorragende »Drittmittelbefähigung« (FSU Jena, 2009).

Zahlreiche Scholarships und Gastprofessuren. Permanent Fellow der VU Amsterdam (seit 2014).

Prof. Dr. Oliver W. Lembcke

Profile (English)

Current position

Since 2020, professor of political science at the Ruhr University of Bochum with a focus on political theory.

Academic background

Studies of political science, law, and history at the CAU Kiel (1990-1995). – Study abroad in the USA (Tufts University, Harvard).

Doctorate (»with distinction«) in political science: FSU Jena (2004), doctoral thesis: »Guardian of the Constitution. An Institutional-Theoretical Study on the Authority of the Federal Constitutional Court« (published: Mohr Siebeck, 2007).

Expert confirmation of habilitation-equivalent performance for a W2 professorship, (University of Leipzig, 2013) and a W3 professorship (FSU Jena, 2016). Appointment as a professor at the Ruhr University Bochum (RUB, 2021).

Professional career

Research assistant (FSU Jena) at the Chair of Political Theory (1995-2000) and Public Law (2004-2007), as well as research associate (2001-2004) and post-doc researcher of own third-party funded projects (2007-2011).

Adjunct professorships (2011-2020) in comparative politics and the German political system at the University of Leipzig, Bundeswehr-Universität Hamburg (HSU), FSU Jena, University of Erfurt, and CAU Kiel. In addition, adjunct professorships for political theory in Leipzig and as a visiting professor in Trier.

Awards and Scholarships

Multiple awards for best teaching (University of Erfurt, FSU Jena).

Institute prize for the best doctorate and faculty prize for the best doctorate (FSU Jena, 2005).

Award for »research funding« (FSU Jena, 2009).

Numerous scholarships and guest professorships. Since 2014 permanent Fellow of the VU Amsterdam.